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Vlaams Parlement 

De Commissie voor Buitenlands Beleid, Europese Aangelegenheden, Internationale 

Samenwerking en Toerisme hield op dinsdag 16 november 2021 een gedachtewisseling 

over de dienst Controle Strategische Goederen.  

 

De volgende sprekers namen deel aan de gedachtewisseling: 

– Michael Peeters, diensthoofd van de dCSG;  

– Tom Nijs, beleidsmedewerker-jurist van de dCSG; 

– Milan Godin, beleidsmedewerker-jurist van de dCSG. 

 

De presentatie van de sprekers kan geraadpleegd worden op de dossierpagina van 

dit document op www.vlaamsparlement.be. 

 

(Deze vergadering werd als hybride vergadering georganiseerd.) 

I. Toelichting 

1. Wie, wat, wanneer en hoe? 

Michael Peeters haalt aan dat de bevoegdheid over de controle van de internationale 

handel in strategische goederen in 2003 overgeheveld werd naar de administratie 

Buitenlands Beleid, het huidige Departement Kanselarij en Buitenlandse Zaken.  

 

Momenteel telt de dienst veertien personeelsleden, aangevuld met een opdracht-

houder. De dienst is onderverdeeld in vier cellen: een beleidscel, een technische 

cel, een vuurwapencel en een cel toezicht en handhaving.  

2. Kerntaak 

De centrale opdracht van de dienst is, naast het vergunnen en weigeren van aan-

vragen, het ontwikkelen van een beleid daaromtrent. De ambitie reikt echter ruimer, 

namelijk het aanpakken van de continue uitdagingen rond exportcontrole. Daarom 

werd de kerntaak als volgt geherdefinieerd: “We bouwen onze kennis en expertise 

over strategische goederen en de internationale handel daarvan uit. We zetten dit 

om in een kwaliteitsvol beleid en dragen onze beste praktijken over transparantie 

en gedegen regels wereldwijd uit.” 

 

Daarin zijn drie termen van belang: kwaliteitsvol, beste praktijken en wereldwijd. 

Kwaliteitsvol verwijst naar de permanente kwaliteitscontrole die wordt geïntegreerd 

in de werking. Het gaat onder meer over het gebruikte bronnenmateriaal, het detail-

niveau van de adviezen en de juridische onderbouwing van nota’s. De beste praktijken 

gaan over het feit dat beleid steeds gefundeerd wordt opgebouwd op basis van 

praktijkervaringen. De term wereldwijd gaat over de grensoverschrijdende op-

dracht van de exportcontrole. De beste praktijken worden gedeeld met staten uit 

de hele wereld.  

3. Werking  

De werking bestrijkt vijf niveaus en is gebaseerd op zes pijlers en een basisprincipe. 

De vijf niveaus zijn het Vlaamse, Belgische, bilaterale en Europese niveau, en multi-

laterale kader. De zes pijlers zijn op hun beurt ingedeeld op basis van drie clusters: 

dossierbehandeling en transparantie, compliance en toezicht, en outreach en inter-

nationale impact. Die worden ondersteund door het basisprincipe beleidsontwikkeling 

en -opvolging.   

 

De beleidsontwikkeling en -opvolging vertaalt zich op het intra-Vlaamse niveau door 

in interactie te gaan met andere direct of indirect betrokken Vlaamse overheden 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=13776
http://www.vlaamsparlement.be/
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en agentschappen en diensten. Daarbij komt nog dat er veel interactie is met de 

collega’s van de andere gewesten en het federale niveau.  

 

Dat brengt een voortdurende coördinatie met zich mee. Zo is er het intergewestelijk 

overleg. Dat is een ambtelijk overleg waarbij per kwartaal samen met de gewestelijke 

collega’s oplossingen worden gezocht voor de uitdagingen waarmee men geconfron-

teerd wordt.  

 

Er zijn ook formele mechanismen zoals de Commissie van Advies voor de Niet-

Verspreiding van Kernwapens (CANVEK), het Interfederaal Overlegcomité ter be-

strijding van de illegale wapenproductie en -handel (IOBIW) en de Werkgroep 

Carré binnen de Interministeriële Economische Commissie.  

 

Ten slotte zorgt de beleidsontwikkeling en -opvolging ook voor de ontwikkeling van 

een aantal thematische initiatieven. Zo was er in 2016 de evaluatie van het Wapen-

handeldecreet die leidde tot een optimalisatie van dat decreet in 2017 (Parl.St. 

Vl.Parl. 2016-17, nr. 1121/6). Een voorbeeld uit de huidige praktijk is het onder-

zoek naar het kader van exportcontrole binnen het Benelux-verhaal.  

4. De clusters 

4.1. Dossierbehandeling en transparantie 

4.1.1. Dossierbehandeling 

Het proces van de dossierbehandeling is volledig gedigitaliseerd. Elke privépersoon 

of rechtspersoon kan een aanvraag indienen via het digitale loket. De eindbeslissing 

ligt bij minister-president Jan Jambon, tenzij dit gedelegeerd is naar de administratie. 

De behandeling van deze dossiers is gebaseerd op een kwalitatieve analyse, wat zeer 

belangrijk is voor de prevergunningsfase. In het proces wordt ook gebruikgemaakt 

van informatie van andere instanties zoals de VSSE en FIT.  

 

Op de website van de dienst staan enkele interpretatierichtlijnen om de klanten 

beter te begeleiden in het proces. Ook implementeerde men enkele faciliterende 

adviespraktijken zoals het voorlopig advies of de indicatieve inlichtingen. Daar-

naast is er een servicelevelagreement over de doorlooptijden, waarbij er wordt 

gepoogd om de dossiers binnen een bepaalde doorlooptermijn af te handelen. Dat 

wordt gemeten en gemonitord en wordt doorgegeven aan de minister-president. 

Ten slotte wordt ingezet op een continu risicobeheer. De dienst ervaart namelijk 

dat zij voortdurend wordt aangesproken door bedrijven en andere overheden in-

zake de toelaatbaarheid van deze of gene transactie. Hiervoor hanteert de dienst 

de zogenaamde viergroepenaanpak, waarbij goederen worden ingedeeld in zeer lage 

tot zeer hoge risicogroepen, en waarbij deze indeling dan de mogelijke gevoelig-

heid van een transactie bepaalt.  

4.1.2. Transparantie 

Tom Nijs geeft aan dat de rapporteringen vanuit de dienst grotendeels gebaseerd 

zijn op de informatie, verkregen via de exporterende en importerende bedrijven 

en particulieren. Die informatie wordt verzameld via het digitale loket.  

 

Door de wettelijk verankerde rapporteringsregels in het Wapenhandeldecreet is de 

dienst een van de meest transparante overheidsdiensten ter wereld over zijn be-

slissingen over onder andere wapen- en dual-use-uitvoer.  

 

Voor de optimalisatie kijkt men nu onder meer naar het rapporteren over de actuele 

transacties op basis van vergunningen. Dat wordt nu al gedaan voor algemene 
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vergunningen in de militaire context. Momenteel wordt onderzocht hoe dat uitgebreid 

kan worden naar andere soorten vergunningen.  

 

Naast het jaarlijkse verslag Wapenhandel en de maandelijks gepubliceerde rapporten 

verduidelijkt minister-president Jan Jambon zijn beleid ook via het beantwoorden 

van schriftelijke vragen en vragen om uitleg. Die worden voorbereid door de dienst.  

 

Naast het Vlaamse niveau zijn er ook binnen de Europese context transparantie- 

en rapporteringsverplichtingen. Zo is er de online COARM-databank, waarin ook de 

Vlaamse uitvoergegevens staan. Op het niveau van de Verenigde Naties is er het 

register van conventionele wapens en is er het VN-Wapenhandelverdrag waarin 

ook een rapporteringsverplichting staat.  

4.2. Compliance en toezicht/handhaving  

4.2.1. Compliance  

Michael Peeters benadrukt het groeiende belang van compliance. Binnen de dienst 

werd al lang ingezet op het systeem van ‘internal compliance programmes’. Dat 

instrument zit vervat in regelgeving en maakt voor de dienst sowieso deel uit van 

het vergunningsproces. Door het groeiende belang zet de dCSG verder in op de 

uitwerking van deze pijler. Het omvat immers een preventief en controlerend as-

pect. Zodra een bedrijf een goed werkend ICP heeft, zal het, voor het langskomt 

bij de dienst, intern enkele potentiële fouten kunnen detecteren. Achteraf gaat de 

dienst samen met het bedrijf in kwestie een ICP opzetten wanneer dat bedrijf een 

foute transactie deed.  

 

Tien jaar geleden al stelde de dienst daarvoor een Vlaamse gids op, die recent 

vernieuwd werd. Er bestaan daarover ook Europese richtlijnen. De dienst was voor-

zitter van de Europese expertenwerkgroep voor de opzet van de algemene ICP- 

richtlijnen.  

 

Compliance is maatwerk en per bedrijf afhankelijk van zijn verplichtingen, de ver-

gunningsaanvragen en ad-hocscreenings. De procedure voor de opzet van een ICP 

staat uit de volgende onderdelen: een vragenlijst, een bilateraal interview en een 

periodieke evaluatie. Dat wordt sectoraal benaderd. Zo is er een specifieke compliance 

voor de logistieke dienstverleners en de academische en kennisinstellingen.  

 

Deze pijler is in volle ontwikkeling. Denk daarbij aan het ‘Authorised Economic 

Operator’-principe binnen de douane, waarbij men onderzoekt hoe het AEO-

programma gelinkt kan worden aan het systeem van compliance. Relevant is ook 

het duediligencemensenrechtenverhaal, dat als centraal thema werd uitgewerkt in 

het jaarverslag over het jaar 2020.  

4.2.2. Toezicht en handhaving 

Tom Nijs zegt dat het toezicht en de handhaving vooral gevolgd worden door federale 

instanties zoals de douane en de federale politie. Zij stellen de inbreuken op het 

terrein vast en staan in voor het vervolgen en bestraffen. Toch gebeuren er al heel 

wat zaken op het vlak van intern toezicht en samenwerking met die diensten.  

 

Het interne toezicht start bij de controle op het gebruik van de vergunningen die 

de betrokken dienst toekende. Dat wordt gedaan door de toezichthouder in samen-

werking met de beleidsmedewerkers. In de uitoefening van de taken komt uiter-

aard de identificatie van inbreuken regelmatig voor. Daarop volgt communicatie 

met de douane en de federale politie.  
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Dat wordt in de toekomst ook verder uitgebouwd. Zo legt het Wapenhandeldecreet 

een aantal handhavingstaken vast voor het Vlaamse niveau. Voor de invulling daar-

van is men evenwel afhankelijk van de coördinatie met de federale handhavings-

diensten. Dat maakt het in de praktijk niet eenvoudig.  

 

Daarnaast is er het Vlaamse streven naar een gecoördineerd handhavingsbeleid. 

Dat werkt ondersteunend op het vlak van samenwerking. Men kan er rekenen op 

collega’s om dat proces te ondersteunen en kan met de handhavingsdiensten in-

tern bekijken hoe de taken zo optimaal mogelijk kunnen worden ingevuld.  

 

Tot slot is er recent een herwerkte Dual-useverordening in werking getreden. De 

handhaving daarvan gebeurt grotendeels door de douane, maar ook daar is het de 

bedoeling om het interne toezicht uit te breiden, naar analogie van het Wapenhandel-

decreet.  

 

Op het Europese niveau gaat almaar meer aandacht naar de coördinatie tussen 

wie met het wapenexportbeleid bezig is en de handhavers. Er was het Vlaamse 

voorstel tot oprichting van zogenaamde Licensing and Enforcement Officers Meeting 

(LEOM) en er is de uitrol van het handhavingscoördinatiemechanisme binnen de 

Dual-useverordening.   

4.3. Outreach en internationale impact 

4.3.1. Outreach 

Michael Peeters haalt aan dat er heel actief wordt ingezet op contacten met klanten 

en stakeholders zoals het middenveld of overkoepelende partners. Zo kan men hen veel 

gemakkelijker en op een veel efficiëntere manier wijzen op hun verantwoordelijk-

heden ten aanzien van de regelgeving.  

 

Concreet gaat het over gratis basisopleidingen die worden aangeboden en het jaar-

lijkse bedrijfsoverleg met de bedrijfswereld, waarop telkens bepaalde onderwerpen 

worden aangesneden zoals dual-use. Er wordt ook sectoraal gewerkt. Zo is er de 

‘outreach to academia’ en de outreach ten aanzien van dienstverleners. Tot slot 

zet de dienst heel erg in op contacten met andere overheden zoals de politionele 

actoren.  

 

Deze outreach kan heel wat verschillende vormen aannemen. Het gaat om opleidingen, 

webinars, werkcolleges, panelgesprekken enzovoort.  

4.3.2. Internationale impact 

Tom Nijs wijst erop zelf de Vlaamse vertegenwoordiger te zijn binnen de Europese 

werkgroep over wapenuitvoer en binnen de conferentie van partijstaten bij het VN- 

Wapenhandelverdrag. Milan Godin vertegenwoordigt Vlaanderen binnen de Werk-

groep Dual Use op het Europese niveau.  

 

Binnen die internationale werkgroepen speelt Vlaanderen steeds een actieve rol. 

Zo woog Vlaanderen, en bij uitbreiding België, zwaar op de hervormingen van de 

Dual-useverordening. Ook binnen het VN-Wapenhandelverdrag slaagde men erin 

om enkele zaken te realiseren. Vlaanderen is daarnaast voorzitter van het forum 

binnen het VN-Wapenhandelverdrag. Dat orgaan is opgericht om tussen de partij-

staten gevoelige informatie over de afwending van wapens uit te wisselen. Dat 

orgaan is er gekomen mede dankzij het voorbereidende werk van Vlaanderen.  

 

Binnen de internationale fora is Vlaanderen de voortrekker voor alles wat te maken 

heeft met transparantie. Er wordt getracht om de goede praktijken uit te dragen. 

De aanwezigheid op internationale fora is immers pas nuttig als er impact 
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gecreëerd kan worden. Dat wordt nagestreefd door een voorname rol op te nemen 

in de discussies.  

 

Michael Peeters voegt toe dat er een jaarlijkse ontmoeting plaatsvindt met Nederland 

en Duitsland. Ook dat kwam er op initiatief van Vlaanderen. Dat leidde tot nog toe 

tot heel vruchtbare samenwerkingen. De dCSG werd intussen ook al uitgenodigd 

door de Deense collega’s voor een gesprek over gezamenlijke uitdagingen.  

5. De toekomst 

Michael Peeters verwijst naar de complexiteit van de materie. Daarom is het van 

belang om voldoende aandacht te hebben voor het personeel en het instrumentarium. 

Er is het uitgebouwde digitale loket, maar inzake ontwikkeling daarvan kan nog een 

pak verdergegaan worden, onder andere op het vlak van toezicht en handhaving.  

 

Om op het Belgische en internationale niveau met voldoende slagkracht blijvend 

te kunnen meedraaien, zijn de juiste experten nodig. Om aan de slag te gaan bij 

de dienst is expertise een must.  

 

Inhoudelijk wordt men geconfronteerd met enkele uitdagingen zoals het effectieve 

gebruik van vergunningen en controle op eindgebruik.  

 

Verder is er de verwevenheid met andere domeinen. De uitdagingen waarmee de dienst 

geconfronteerd wordt, zijn sterk gelinkt aan de uitdagingen binnen die andere 

domeinen. Dat gaat onder andere over de ‘foreign direct investments screening’, 

een instrument dat op het Europese niveau wordt uitgerold. Maar ook over de 

uitdagingen binnen de halfgeleiderindustrie en alles wat te maken heeft met ‘emerging 

technologies’. Die verwevenheid is dus heel belangrijk en moet samen met de collega’s 

van andere departementen bekeken worden.  

 

Een ander gegeven is de coördinatie van de bevoegdheden. Julie Bynens, de secretaris-

generaal van het Departement Kanselarij en Buitenlandse Zaken, wees in het ver-

leden al op enkele pijnpunten op dat vlak, zoals de tussenhandel waarvan de dienst 

vindt dat die geregeld moet worden. Maar er is ook het issue van vuurwapenbezit 

en -handel.  

 

De relaties met het federale niveau en de andere gewesten zijn van groot belang. 

In 2007 werd er bijvoorbeeld een samenwerkingsakkoord met het federale niveau 

afgesloten. Dat is heel dringend aan een actualisatie toe.  

 

Op het Europese vlak is er de ‘Dual Use Recast’. Die moet geïmplementeerd worden, 

wat nog tot discussie zal leiden op het Europese niveau. Daarnaast is er de vraag 

welke impact het Defensiefonds zal hebben op de exportcontrole.   

 

Tot slot zijn er ook de geopolitieke verschuivingen waarmee rekening gehouden 

moet worden. Dat heeft directe impact op de werking van de dienst.  

II. Vragen en opmerkingen van de leden 

1. Tussenkomst van Joris Nachtergaele 

Joris Nachtergaele vraagt of men in staat is om met de huidige middelen de op-

drachten te vervullen. Zijn er zaken die noodgedwongen niet opgenomen kunnen 

worden?  
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Zijn er blinde vlekken op het vlak van het regelgevend kader en zijn er voorstellen tot 

‘quick wins’? Is het verstrengen van de regelgeving over het eindgebruik wenselijk? 

Zijn er nog verbeteringen mogelijk in de rapportering?  

 

Hoe verloopt de samenwerking met de douane, de federale politie en het parket? 

Waar stropt het eventueel en hoe zou het beter georganiseerd kunnen worden? 

Wat is het standpunt over ‘postshipmentcontrole’?  

 

Is de daling van het aantal doorvoervergunningen toe te schrijven aan een effectieve 

daling van de doorvoer of wordt die doorvoer gemist? Is er gebrek aan ‘outreach’ 

naar bedrijven?  

 

Tot slot wil het lid weten hoe belangrijk de toegang tot het Centraal Wapenregister 

is. 

2. Tussenkomst van Orry Van de Wauwer 

Orry Van de Wauwer vraagt of er wordt samengewerkt met gelijkaardige diensten 

in de buurlanden voor de opvolging van strategische goederen. Hoe verloopt die 

samenwerking en wat is het doel daarvan?  

 

Wat is de visie op de controle op de eindbestemming van de strategische goederen? 

Kan die controle geoptimaliseerd worden? Wordt dit niet beter op het Europese 

niveau georganiseerd? Is Vlaanderen in de praktijk even streng in de controle als 

in theorie?  

 

Ambtenaren uit de deelstaten, bevoegd voor de in-, door- en uitvoer van wapens 

hebben nog steeds geen toegang tot het CWR. Welke juridische en praktische hinder-

nissen doen zich daar voor?  

 

Schendingen van het internationaal humanitair recht zijn een grond om vergunningen 

te weigeren. Hoe wordt daar in de praktijk mee omgegaan? Hoe wordt bepaald of 

een land zich bezondigt aan mensenrechtenschendingen?   

 

Hoe verloopt de samenwerking met de federale douanediensten en de douanediensten 

van andere landen?  

 

De controle op de doorvoer van strategische goederen blijft een heikel punt. In een 

studie schuift het Vlaams Vredesinstituut heel concrete aanbevelingen naar voren. 

Kan men zich vinden in de conclusies en aanbevelingen uit die studie?  

 

Wat wordt gedaan als er een verdachte doorvoer wordt vastgesteld maar er decretaal 

niet kan worden opgetreden?  

3. Tussenkomst van Annick Lambrecht 

Annick Lambrecht polst of de dienst over voldoende middelen beschikt om vol-

doende te kunnen controleren inzake het eindgebruik. Hoe evolueert de capaciteit 

door de jaren?  

 

Hoe wordt het lage aantal doorvoervergunningen voor het jaar 2020 verklaard?  

 

Het nieuwe importcontrolesysteem zou zorgen voor meer transparantie op het Euro-

pese niveau voor goederen die door de Europese Unie passeren. Hoe wordt dit 

ervaren? Zorgt dit voor meer transparantie, ook voor doorvoer zonder overlading 

waar een ad-hocinformatieplicht geldt?  
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In 2020 was het grootste deel van het Vlaamse wapentransport bestemd voor Koeweit. 

Dat ging over speciaal militair oefenmateriaal voor het leger. In 2019 antwoordde 

toenmalig minister-president Geert Bourgeois op een schriftelijke vraag dat de 

diensten de afgelopen jaren vergunningen weigerden voor Saoedi-Arabië en Koeweit 

vanwege de oorlog in Jemen. Kan er geduid worden waarom het beleid gewijzigd 

is ten aanzien van de wapenexport naar Koeweit? 

 

Op pagina 86 van het Wapenhandelverslag (Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 53/1) 

wordt een vergunning vermeld van vijf miljoen euro voor elektronische apparatuur 

ML11a voor de Duitse defensie-industrie. De effectieve eindgebruiker is ongekend. 

Het Vlaams Vredesinstituut vermeldde in het rapport Van Vlaamse Makelij (2011) 

dat het bedrijf Avionics onderdelen voor de radars voor de Eurofighter Typhoon 

leverde via de Duitse defensie-industrie. Die Eurofighter Typhoons zijn ook ver-

kocht aan Saoedi-Arabië en worden ingezet voor bombardementen in Jemen. In 

2018 kondigde BAE Systems aan dat Saoedi-Arabië interesse had in de aankoop 

van 48 extra toestellen. Kan bevestigd worden of de leveringen van die elektronische 

apparatuur aan Duitsland passen in het Eurofighter Typhoonprogramma? Over 

welke soort producten gaat het? Is er zicht op het eindgebruik van deze vergunning?  

4. Tussenkomst van Staf Aerts 

Staf Aerts vraagt waarom het jaarverslag dit jaar zo laat afgeleverd wordt en of 

het mogelijk is dat in de toekomst opnieuw vroeger te publiceren. 

 

In het advies van het Vlaams Vredesinstituut (Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 53/2) 

valt de oproep om van een vergunningsbeleid te gaan naar een controlebeleid op. 

Wat is de visie daarop?  

 

Het aantal doorvoervergunningen is gezakt naar drie. Dat zou goed nieuws kunnen 

zijn, ware het niet dat er aanleidingen zijn om te vermoeden dat er nog steeds 

meer wapendoorvoer is. Het aantal aanmeldingen van wapens vanuit de burger-

luchtvaart ligt rond 130. Dat is een groot verschil met die drie doorvoervergunningen. 

Het Vlaams Vredesinstituut verwacht jaarlijks tussen de vijf en tien vluchten die 

wapens bevatten. Dat geeft aan dat het om meer gaat dan vier. Hoe kan dat aan-

gepakt worden?   

 

De transportsector moet daarbij aangesproken worden op zijn verantwoordelijk-

heid. Het is goed dat dit ook in het rapport van de dienst vermeld wordt. Maar de 

overheid moet daarin de regisseursrol opnemen. Het Vlaams Vredesinstituut zegt 

daarover dat het Vlaamse deel goed geregeld is, maar dat het complexer wordt 

wanneer alle andere regelgeving wordt toegepast. Daarom moet er over de over-

heden heen samengewerkt worden.  

 

Zijn de relaties met het Verenigd Koninkrijk veranderd?  

 

Bij twintig procent van het wapentransport is de eindgebruiker niet gekend. Er doet 

zich een jojobeweging voor ten opzichte van voorgaande jaren, waar er sprake was 

van tachtig procent. Is corona ook hier de aanleiding? Wordt er voor volgend jaar 

opnieuw een stijging verwacht of is dit een definitieve trend?  

 

Hoe staat men tegenover de meldingsplicht? Hoe kan vermeden worden dat die 

plicht wordt weggezet als een extra formaliteit?  
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III. Antwoorden van de sprekers 

1. Antwoorden van Michael Peeters 

Wat personeel en middelen betreft, zegt Michael Peeters dat daar inderdaad voldoende 

aandacht voor moet zijn. Het gaat om een complexe materie die veel expertise 

vereist. Dat moet voldoende gegarandeerd zijn. 

 

De dienst had het geluk om eenmalig een groot budget te krijgen voor de ontwikkeling 

van het digitale loket. Dat past in de brede digitale ontwikkeling van de Vlaamse 

overheid. Daar kan nog verder op gebouwd worden, zeker voor toezicht en hand-

having. Er is het prevergunningsverhaal en het a-posteriorivergunningsverhaal. Er 

werd daarbij gekozen om eerst te kijken naar de vergunningscriteria. Als dat op 

scherp staat, zal de uitval verminderen.   

 

Uiteraard zullen de bedrijfswereld en particulieren altijd fouten maken. Dan komt de 

pijler handhaving en toezicht om de hoek kijken. Momenteel neemt één personeelslid 

dit voor zijn rekening. Dit moet verder uitgewerkt worden, eventueel met andere 

diensten binnen het departement.  

 

Momenteel lijkt de vaststelling dat er niet veel blinde vlekken zijn. Er is wel voort-

durend aandacht voor verdere optimalisatie van de regelgeving en de materie. Zo 

heeft men voor het Wapenhandeldecreet intern al een lijst klaar met verbeterpunten. 

Tussenhandel is wel een blinde vlek omdat dat heel sterk verweven is. Als verschillende 

bevoegdheden goed met elkaar verbonden kunnen worden, dan kan daar slagkracht 

aan gegeven worden. Het is goed dat die bevoegdheid destijds toegewezen werd 

aan één dienst. In landen waar meerdere diensten verantwoordelijk zijn voor die 

materie, wordt men geconfronteerd met communicatieproblemen en problemen 

met bevoegdheidsverdeling.  

 

De samenwerking met de Vuurproefbank verloopt niet zoals gewenst, maar er 

moet samengewerkt worden, ook al leidt dat soms tot wrevel. Daarover wordt het 

gesprek met de Waalse en Brusselse collega’s aangegaan. Zo zal gekeken worden 

hoe opdrachten die niet meer worden uitgevoerd via de Vuurproefbank, toch ge-

controleerd kunnen worden.  

 

Via een koninklijk besluit regelde de FOD Justitie de toegang tot het Centraal Wapen-

register voor de dienst. De Commissie voor de bescherming van de persoonlijke 

levenssfeer had echter opmerkingen op dat koninklijk besluit. Zo moet er meer 

aandacht zijn voor de verschillende privacy-issues. Het is aan de FOD Justitie om 

daar werk van te maken. Tot dusver werd daar niks meer over vernomen.  

 

Het klopt dat het jaarverslag Wapenhandel dit jaar laat gepubliceerd werd. Volgend 

jaar zal dat opnieuw in mei gepubliceerd worden.  

2. Antwoorden van Milan Godin 

Milan Godin zegt dat er op het Europese vlak samengewerkt wordt in de overleg-

organen van de Europese Raad en de Europese Commissie waarin de dienst zetelt. 

Daaruit komen vaak bilateraal gestructureerde vergaderingen voort zoals het over-

leg met de Nederlandse en Duitse collega’s. In de context van individuele dossiers 

wordt ook via de geijkte systemen contact opgenomen met de vergunningsdiensten 

en de douanediensten in andere lidstaten. 

 

Op het internationale vlak zijn er minder contacten, omdat de vergaderfrequentie 

er lager ligt. Ook daar verlopen de contacten via de internationale vergaderingen 



12 1080 (2021-2022) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

over de materie. Naar aanleiding van enkele concrete cases waren er al contacten 

met de Verenigde Staten.  

 

De samenwerking met het Verenigd Koninkrijk is sterk gewijzigd door de uitstap 

uit de Europese Unie. De dienst is vragende partij om een Europese visie te ont-

wikkelen op de toekomstige samenwerking met het land. Dat hangt uiteraard samen 

met de problematiek van het Northern Ireland Protocol. Zonder een oplossing voor 

dat probleem is het moeilijk om een samenwerking op te stellen. 

 

Het klopt dat bepaalde verdachte zendingen juridisch niet kunnen worden tegen-

gehouden, maar de bezorgdheid daarover wordt geuit aan de betrokkenen. Het 

gaat hier echter niet om een verbod op het doorgaan van de transactie, omdat 

juridisch niet opgetreden kan worden.     

3. Antwoorden van Tom Nijs 

Tom Nijs vult aan dat er vaak informatie gedeeld wordt met collega’s in het buiten-

land over die ‘verdachte zendingen’. Sommige van die zendingen die hier niet te 

stoppen zijn, kunnen collega’s in het buitenland wel tegenhouden onder hun bevoegd-

heden.  

 

Op het vlak van handhaving wordt op het federale niveau in de eerste plaats samen-

gewerkt met de douane. Het fundamentele probleem is daar de bevoegdheids-

verdeling. Er kunnen zaken gevraagd worden aan de douane, maar die moet dat 

kunnen en willen doen vanuit zijn bevoegdheid. Dat bemoeilijkt het maken van 

afspraken. Momenteel zit men op een goed spoor door te discussiëren over specifieke 

aspecten zoals de doorvoer. Daar worden concrete samenwerkingsplannen bekeken 

om gezamenlijke transacties beter te kunnen ondervangen. Ondanks de moeilijk-

heden verloopt de samenwerking in de praktijk vlot.  

 

Er is geopteerd om geen meldingsplicht op te nemen in het decreet omdat dat enkel 

nuttig kan zijn als daar verder gevolg aan gegeven wordt. Dat gebeurt bijvoorbeeld 

niet in Nederland. Nederland is transparant over de ontvangen meldingen, maar 

dat leidde de laatste jaren tot geen enkele procedure. Het is interessanter om in 

te zetten op de operationalisering van de ad-hoccontrole op doorvoer zonder over-

lading. Daarop zal trouwens de komende periode ingezet worden.    

 

De problematiek van de controle van het niet gekende eindgebruik hangt steeds 

samen met de context van componenten die in bulk worden uitgevoerd naar toe-

leveranciers van systeemintegratoren. De regelgeving hierover vormt niet het pro-

bleem. Het gaat echter om de toepassing ervan op de verschillende soorten 

uitvoer. Bij de componentenuitvoer is het moeilijk om daar zeggenschap op uit te 

oefenen. Dat krijgt veel aandacht, onder andere op het Europese niveau zoals in 

het Europese Defensiefonds waarbij de samenwerking tussen Europese defensie-

bedrijven wordt aangemoedigd en dezelfde vragen komen bovendrijven. Zowel de 

werkgroep van de Europese Commissie die de richtlijn beheert als de COARM-

werkgroep zijn daarmee bezig. Zo wordt getracht om concrete afspraken uit te 

werken die in lijn liggen met de richtlijn van beperkt zeggenschap van de kleine-

componentenleverancier. In 2019 sloten Frankrijk en Duitsland al een gelijksoortige 

overeenkomst waarin voorzien wordt wanneer een staat zeggenschap kan hebben 

in de uitvoer naar de andere staat.   

 

De postshipmentcontrole wordt ook op het Europese niveau uitgewerkt. Het Duitse 

voorbeeld toont aan dat dit voor de componentenuitvoer niet altijd het eerste aandachts-

punt is. Duitsland zette een proefproject op voor postshipmentcontrole, specifiek 

gericht op de uitvoer van vuurwapens. Daarbij worden ter plekke strenge controles 

uitgevoerd. Het gaat om ‘on site verification’ om te zien of de uitgevoerde wapens op 

de locatie en door de entiteit worden gebruikt voor de doeleinden zoals opgegeven. 
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Dat zijn zaken die niet aan de orde zijn als het gaat over kleine componenten die 

geleverd worden aan een toeleverancier en die pas daarna in een toepassing worden 

verwerkt. Tom Nijs is er voorstander van dat dergelijke controles mogelijk worden 

op plekken waar die producten geleverd worden. Dat hangt nauw samen met het 

samenwerkingsakkoord met de federale overheid. Daarnaast moet dit ook Euro-

pees opgenomen worden. Al is daar wel al aandacht voor op dat niveau, dit in de 

context van de Europese vredesfaciliteit waarbij de Europese Unie onder bepaalde 

omstandigheden financiering kan voorzien voor de aankoop van militair materiaal 

en daarop controle kan eisen, en binnen het Europese project waarbij binnen conflict-

gebieden aan tracering van wapens gedaan wordt die vanuit Europese landen worden 

geleverd.  

 

De analyse over mensenrechtenschendingen gebeurt binnen de dienst zelf. Daarbij 

worden uitgebreide procedures gebruikt. Veelal worden daarbij openbare bronnen 

gebruikt zoals VN-rapporten en rapporten van andere internationale organisaties 

en ngo’s. De analyses worden geval per geval gemaakt, voortbouwend op de reeds 

gemaakte analyses, maar dat wordt telkens minutieus gemaakt op basis van de 

interne richtlijnen. Dankzij het samenwerkingsakkoord kan men ook rekenen op 

de FOD Buitenlandse Zaken voor het verkrijgen van bepaalde informatie, wat ook 

gebeurt.  

 

De dienst is een grote pleitbezorger voor de ontwikkeling van een Europese databank 

waarin ook de rapporten van internationale organisaties en ngo’s samengebracht 

worden. Dat kan gebeuren aan de hand van de gebruikersgids bij het gemeen-

schappelijk standpunt over wapenuitvoer dat het werk van de Europese Unie op 

het vlak van wapenuitvoer beheert. In de gebruikersgids staan richtsnoeren over 

de Europese exportcriteria en lijsten van bronnen die lidstaten kunnen gebruiken 

om de beoordelingen uit te voeren. Al die bronnen zullen geïntegreerd worden in 

die databank zodat elke dossierbehandelaar via die databank informatie uit de 

bronnen kan raadplegen om te oordelen. Dit zou begin 2022 operationeel moeten 

zijn.  

 

 

Cathy COUDYSER, 

voorzitter 

 

Annick LAMBRECHT 

Orry VAN DE WAUWER, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

AEO Authorised Economic Operator 

Benelux België, Nederland, Luxemburg 

CANVEK Commissie van Advies voor de Niet-Verspreiding van Kernwapens 

COARM Raadswerkgroep over conventionele wapens bij de EU 

CWR Centraal Wapenregister 

dCSG dienst Controle Strategische Goederen 

FIT Flanders Investment & Trade (= Vlaams Agentschap voor Internationaal 

Ondernemen) 

FOD Federale Overheidsdienst 

ICP internal compliance programme 

IOBIW Interfederaal Overlegcomité ter bestrijding van de illegale wapenproductie 

en -handel 

LEOM Licensing and Enforcement Officers Meeting 

ngo niet-gouvernementele organisatie 

VN Verenigde Naties 

VSSE Veiligheid van de Staat, Sûreté de l’État 


